

الجمهورية العربية السورية جامعة دمشق كلية الآداب والعلوم الإنسانية قسم التاريخ

جمعية العلماء المسلمين الجزائريين ودورها في النضال السياسي منذ التأسيس وحتى اندلاع الثورة الجزائرية الكبرى (1931-1954م)

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في التاريخ الحديث والمعاصر

إعداد الطالب:

عبدالله أحمد علي

إشراف:

أ.د. عقيل نمير

2022-2023

مُلخص:

يهتم البحث المعنون بـ (جمعية العلماء المسلمين الجزائريين ودورها في النضال السياسي منذ التأسيس وحتى اندلاع الثورة الجزائرية الكبرى"1931. 1954م") بتقديم دراسة عن جمعية العلماء المسلمين التي ظهرت بوصفها جمعية إصلاحية في الجزائر في العام 1931م، من أجل مقاومة كل أنواع التخلف الفكري الذي كان يعيشه المجتمع الجزائري في ظل الاحتلال الفرنسي له منذ العام 1830م، وتوعية الشعب الجزائري لمقاومة الاحتلال، وإعادة القيم الفكرية والروحية للحضارة العربية الإسلامية في الجزائر.

واهتم بدراسة الأوضاع المتردية التي كان يعيشها المجتمع الجزائري في ظل الاحتلال الفرنسي، التي أسفرت عن نشوء نخبة إصلاحية من العلماء ورجال الدين ناضلت من أجل تحسين هذه الأوضاع، وكانت ثمرة نضالها تأسيس جمعية العلماء المسلمين الجزائريين، التي حددت أهدافها منذ بداية تأسيسها بمحاربة الجهل والتخلف والبدع التي تغلغلت في العقيدة الإسلامية، وبناء المدارس، وفتح المساجد والنوادي، والحفاظ على الشخصية الوطنية الجزائرية.

وسلّط البحث الضوء على الظروف والعوامل التي جعلت الجمعية تدخل في النضال السياسي إلى جانب الأحزاب الوطنية الجزائرية الأخرى، من أجل تحقيق مطالب الشعب الجزائري، على الرغم من أن قانونها الأساسي يمنع ذلك، ودراسة مسيرة ذلك النضال سواء في الأسلوب أو الوسائل التي اتخذتها الجمعية، منذ تأسيسها حتى اندلاع الثورة الجزائرية الكبرى في العام 1954م، ومدى الإسهامات التي قدمتها جمعية العلماء للمجتمع الجزائري على جميع الأصعدة، حتى نال استقلاله بعد مدّة طويلة من الاحتلال.

كلمات مفتاحية: جمعية، علماء، احتلال، مقاومة، أحزاب.



Syrian Arab Republic

Damascus University

Faculty of Litters and Humanity Science

Department of History

The Association of Algerian Muslim Scholars and its Role in the Political Struggle from its Founding until the Outbreak of the Great Algerian Revolution (1931–1954 AD)

Thesis submitted to obtain a master's degree in modern and contemporary history

Student preparation

Abdullah Ahmad Ali

Supervisor

Prof. Akil Nomir

Abstract:

The research entitled (Association of Algerian Muslim Scholars and its role in the political struggle from its founding until the outbreak of the Great Algerian Revolution "1931–1954 AD") is concerned with presenting a study on the Association of Muslim Scholars, which appeared as a reformist association in Algeria in the year 1931 AD, in order to resist all kinds of intellectual backwardness that It was lived by the Algerian society under the French occupation since 1830 AD, educating the Algerian people to resist the occupation, and restoring the intellectual and spiritual values of the Arab–Islamic civilization in Algeria.

The researcher was interested in studying the deteriorating conditions in Algerian society under the French occupation, which resulted in the emergence of a reformist elite of scholars and clerics that struggled to improve these conditions. Which affected the Islamic religion, building schools, opening mosques and clubs, and preserving the Algerian national character.

The research sheds light on the circumstances and factors that made the association enter into the political struggle alongside other Algerian national parties, in order to achieve the demands of the Algerian people, although its basic law prevents that, and study the course of that struggle, whether in the method or means taken by the association, since Its establishment until the outbreak of the Great Algerian Revolution in 1954 AD, and the extent of the contributions made by the Association of Scholars to Algerian society at all levels, until it gained its independence after a long period of occupation.

Keywords: association, scholars, occupation, resistance, parties.